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La senyora Caballero Hueso:

Gràcies, senyora vicepresidenta .

Senyor conseller, em permetrà que faça en esta pregunta al 
meu personal homenatge al Dia Internacional de la Dona . 
Vaig, senyor Climent, a utilitzar el femení universal a la meua 
intervenció . L’avise, perquè pot ser que algunes frases li 
sonen rares . Eixa mateixa és la sensació que nosaltres tenim 
molts voltes, quan tothom parla en masculí i vol englobar 
també les dones .

Senyor conseller, hi ha multitud de factors, anul·lació d’aran-
zels, canvis climàtics, inclús els hàbits de consum, dia que són 
molts els factors que estan incidint de forma molt negativa al 
mercat citrícola, justament part important de l’activitat agrí-
cola valenciana .

A més, malgrat els avanços obtinguts amb les últimes nego-
ciacions per a la signatura del nou conveni laboral, malgrat 
això, el sector de la manipulació i envasament de cítrics, de 
fruites i hortalisses, encara hui en dia és molt difícil trobar 
salaris que milloren els de fa vint o trenta anys . I això, quan 
parlem d’empreses que complixen els convenis .

Als últims mesos, els mitjans de comunicació han tret infor-
macions de denúncies de sindicats i particulars per incom-
pliments empresarials respecte a la contractació de fixes 
discontínues . Ficant excuses tant irreals com la baixa produc-
tivitat, estem assistint a incompliments legislatius respecte 
a l’obligatorietat de contractació de les anomenades fixes 
discontínues i la seua substitució per personal temporal .

Determinades empreses, segons estes denúncies, estan 
botant-se la llei i deixant a casa les seues treballadores fixes 
discontínues o cridant-les per a treballar hores soltes o 
jornades molt reduïdes . Mentrestant, contracten treballa-
dores noves, sense experiència i en necessitats urgents d’in-
gressos, que no només els ixen més barates, sinó a les quals 
poden obligar a fer jornades per damunt de les permeses .

Som al segle XXI i això no podem permetre-ho . Açò no 
deuria estar passant . Però, senyor Climent, les treballado-
res se continuen sentint soles en la seua denúncia . Continuen 
tenint por a no tindre l’oportunitat de portar a sa casa un sou 
amb el qual donar a menjar a les seues famílies, malgrat que 
eixe sou siga de misèria .

El col·lectiu de treballadores de l’envasament i de la manipu-
lació a la Comunitat Valenciana agrupa unes 60 .000 perso-
nes, homes i dones, i un tant per cent molt elevat d’elles tenen 
contracte com a fixes discontínues. Senyor conseller, este col-
lectiu de treballadores és un dels més feminitzats . Diuen els 
números que de cada deu treballadores, set són dones .

Hui estan ací acompanyant-nos algunes d’eixes dones que 
fan possible que encara hui els nostres cítrics puguen compe-
tir al mercat . I han vingut per saber de primera mà què és el 
que el Consell del botànic fa per a acabar en les pràctiques 
immorals d’alguns . Per elles va hui, el Dia de la Dona, la meua 
pregunta . Per elles he fet hui la meua intervenció en femení 
universal .

Per elles, i per totes nosaltres, li pregunte: quines acci-
ons s’estan portant endavant des de la conselleria, per tal 

d’assegurar el compliment de la regulació laboral respecte a 
les treballadores del camp on predominen les anomenades 
fixes discontínues.

Gràcies .

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, presidenta .

Gràcies, senyora diputada .

Senyories .

Bé, en primer lloc saludar les dones encaixadores que estan 
presents a l’hemicicle . Tot un plaer que puguen estar entre 
nosaltres .

Dir-li que ja ens agradaria poder tindre totes les competèn-
cies i tota la responsabilitat per a poder incidir en aquest 
tema, però sap que no tota la responsabilitat és del Consell . 
De totes maneres, he de dir, i vosté sap, que l’agricultura 
valenciana està patint des de fa uns anys una sèrie d’adver-
sitats que l’estan abocant a una situació en què cada vegada 
més s’abandonen els camps .

És un dels sectors més afectats per l’economia submergida . 
Està molt perjudicat per la precarització laboral i la caiguda 
dels preus agrícoles, i també pels constants robatoris . 
Aquestes qüestions són la màxima prioritat en l’acció polí-
tica i administrativa del Consell . El camp valencià i totes les 
activitats que envolten aquest sector, com els magatzems i el 
transport, són un dels penosos exemples de l’explotació labo-
ral, amb salaris miserables i una temporalitat excessiva .

Un sector que és competitiu a costa d’una mà d’obra barata 
i uns preus dels productes infravalorats . Hem de revertir, sí 
o sí, i estem treballant aquesta situació, en allò que estiga en 
les nostres mans . Però fonamentalment és necessari que des 
del govern central, i repetixc, govern central, que és el que té 
la competència, s’origine un canvi en la legislació laboral que 
equilibre els interessos de tots i totes les ciutadanes, i també 
de tots els treballadors i de totes les treballadores .

Urgeix un nou estatut dels treballadors i treballadores per a 
combatre la precarietat i oferir una nova regulació del treball 
a temps parcial . El Consell, en l’àmbit de les seues competèn-
cies, està incidint en el compliment de la normativa laboral en 
tots i cadascun dels sectors productius del nostre territori, i 
així garantir els drets de les treballadores i treballadors .

A hores d’ara, he de dir-li que des de la Direcció General de 
Treballa i Benestar Laboral, com a autoritat laboral i en coor-
dinació amb la Inspecció de Treball i Seguretat Social, s’està 
elaborant la programació de l’activitat, en l’àmbit competen-
cial propi de La Generalitat, d’execució de les normes d’apli-
cació en les relacions laboral .

Enguany s’ha canviat l’estructura respecte de l’exercici ante-
rior, i es té previst la realització de distintes campanyes amb 
caràcter específic, que es concretaran en el document de 
programació de l’activitat inspectora que, com ja he dit, s’està 
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confeccionant tant pel que fa al moment de la seua execució, 
com al nombre d’actuacions que les integren .

Les referides campanyes, i centrant-nos en el camp valen-
cià, es concreten principalment en les següents actuacions 
contra la precarietat laboral i les pràctiques irregulars: fraus 
en el sector de cítrics, fraus en altres sectors agraris, i control 
de la cessió il·legal de treballadors i treballadores en tots els 
àmbits laborals, en especial cítrics, hostaleria i comerç .

Així mateix, puc dir-li que també en l’afany de lluitar 
contra l’economia submergida en el sector agrari, en un 
treball conjunt entre la unitat adscrita de la policia de La 
Generalitat, els equips Roca de la Guàrdia Civil, policies 
locals, inspecció de treball i seguretat social i inspectors de 
les conselleries de sanitat, agricultura i economia, es duen a 
terme inspeccions i controls de traçabilitat de la mercade-
ria del camp amb la realització d’inspecció de magatzems i 
també de particulars .

En aquest sentit estem treballant amb el govern central en 
la signatura d’un conveni, i està costant-nos deu i ajuda, que 
reforce aquesta col·laboració entre administracions contra 
la mateixa economia submergida . I estem ahí incidint, posant 
denúncies, intentant que eixes denúncies si cal vagen per la 
via penal, i estem analitzant . I, per tant, tot allò que estiga en 
les nostres mans i que vinga des de la inspecció, el Consell 
tirarà endavant tot el que faça falta per evitar eixa econo-
mia submergida i eixa precarietat en la qual estan treballant 
moltíssimes persones i fonamentalment les dones .

Moltes gràcies . (Aplaudiments)

(Ocupa la presidència el president, senyor Enric Morera i Català)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor conseller .

Següent pregunta, que formula el diputat David de Miguel, al 
conseller d’economia sostenible .

Senyor De Miguel, té vosté la paraula .

El senyor De Miguel Martínez:

Gracias, presidente .

Buenas tardes, señorías .

Consellers, a los dos . (Rient)

Bien, yo creo que tenemos que estar contentos, ¿no?, con 
el comportamiento de nuestras empresas en cuanto a la 
exportación, las exportaciones, la internacionalización . Los 
datos nos dicen que el año pasado se incrementaron un 
9,5% . Pero es verdad, y usted conseller estará de acuerdo 
conmigo en que esta internacionalización a la vez también 
las hace más vulnerables, digamos, a los acontecimientos que 

ocurren en el mundo, ¿no? La globalización una de las cosas 
que tiene pues es que lo pase en Reino Unido, lo que pase 
en Estados Unidos o lo que pase en China pues afecta a las 
exportaciones .

Y como bien saben, y yo sé que usted tiene mejores datos 
que yo, que nos los estaba comentado antes, el mercado de 
Estados Unidos es el primer destino de las empresas fuera 
de la Unión Europea, supone el 7% del total de las exporta-
ciones, de nuestras empresas . Son más de 2 .000 millones en 
2015, en 2016 seguramente se habrá incrementado . Es un 
mercado muy importante, sobre todo para sectores como el 
calzado, la cerámica, la maquinaria, los cítricos .

Y es verdad que en Estados Unidos pues, aunque quizá, a lo 
mejor, usted está de acuerdo con esa política proteccionista 
que ha implantado el señor Trump, porque su partido, su 
grupo, es contrario a esas políticas de libre comercio . Quizá, 
como digo, esté a favor de esas políticas . Pero, claro, conside-
ramos que van a perjudicar a nuestra economía, van a perju-
dicar a nuestras empresas, y de hecho lo dice hoy, porque 
habrá visto, hemos comentado una noticia, «el 75% de los 
economistas valencianos cree que Trump perjudicará las 
exportaciones de la comunidad» .

Entonces, nosotros hemos dicho que desde luego que aquí 
podemos hacer poco por cambiar las cosas, si me apuran, 
fuera de la Comunidad Valenciana . Aquí estamos instamos al 
Gobierno, instamos a la Unión Europea, ya solo nos faltaba 
instar a Trump . Ojalá, ¿no?, pudiéramos cambiar la política de 
Estados Unidos .

Pero lo que sí que podemos hacer aquí, o lo que sí que puede 
hacer usted, es intentar en la medida lo posible mitigar las 
consecuencias negativas que tienen las políticas de Trump, 
las políticas de cualquier gobierno del mundo .

Es por ello que yo le pregunto que si el Consell tiene previsto 
adoptar algún tipo de medidas para proteger los sectores 
económicos valencianos que se están viendo afectados por 
esas políticas proteccionistas implantadas por el gobierno de 
Estados Unidos .

Gracias . (Aplaudiments)

El senyor president:

Moltes gràcies, senyor De Miguel .

Conseller, té vosté la paraula per a…

El senyor conseller d’Economia Sostenible, Sectors 
Productius, Comerç i Treball:

Gràcies, president .

Gràcies, senyor diputat, senyories, per la pregunta .

Jo pense que des del primer moment este Consell i des de 
la conselleria d’economia sostenible ha deixat molt claret 
quins són els pilars fonamentals en què s’està basant per a 


